
 
 

Zadeva: Zapisnik 64. redne seje Sinteze-KCD in NS-SVS 

Seja je potekala preko Zooma v torek, 2.aprila 2024 med 17. in 18.30 uro po naslednjem 

dnevnem redu: 

1. Priprava na sejo o volilnem sistemu na vladi RS dne 8. aprila 2024; 

2. Priprava na razpravo na RT Maribor, predvidoma 3. 4. 2024; 

3. Razno 

3.1 Informacija o 7. Poročilu PSCN o poteku projekta 2TDK. 

   Ad 1) sejo o volilnem sistemu na vladi RS 

Prisotni so poudarili pomen tega sestanka, saj z njim vlada potrjuje svojo napoved, da se bo 

o pripravi demokratizacije sedanjega volilnega sistema posvetovala s predstavniki civilne 

družbe. Pobuda oz. odločitev za referendum o tem vprašanju pa udejanjata prepričanje, da 

mora volilni sistem o volitvah svojih poslancev v DZ določati ljudstvo, ne politične stranke. 

Seveda pa je bolj od forme pomembna tudi vsebina oz. vprašanje, ali bo vlada  zares 

spoštovala ugotovljeno voljo ljudstva in prepričala politične stranke, da to vsebino prenesejo 

v predlog spremembe volilnega sistema. 

Stališče SINTEZE-KCD in NSVS je jasno: izraženo je v predlogu »kombiniranega 

volilnega sistema«, ki smo ga pripravili in posredovali tako vladi kot političnim strankam. 

Ker politične stranke očitno še naprej vztrajajo, da bi v tej fazi razpravljali (in na 

referendumu odločali) samo o uvedbi prednostnega glasu (PG), smo pripravljeni tak 

referendum podpreti samo pod naslednjimi pogoji: 

- Da se v referendumskem vprašanju vlada opredeli, (zavezuje), da bo uvedla 

OBVEZEN IN ABSOLUTEN (ne pa zgolj relativen in fakultativen) prednostni glas; 

- Da hkrati opredeli tudi 3-letni DOMICIL za kandidate za poslance, kar bi deloma 

odpravilo nevarnost centralizacije kandidatov. 

Uvedba prednostnega glasu bo pomenila tudi odpravo volilnih okrajev, posledično pa bo to 

predstavljalo določene tehnične probleme, saj se bodo na voliščih volivci srečali z velikim 

številom predlaganih kandidatov (verjetno kakih 12 – 15 list s po 11 kandidati). To odpira 

vprašanje smiselnosti povečanja števila volilnih enot in s tem hkrati sistem določanja teh 

enot, na kar smo že večkrat opozorili in tudi predlagali ustrezno rešitev. Odpirajo pa se tudi 

druga vprašanja: možnost omejevanja pasivne volilne pravice, konkretnejše opredelitve 

pristojnosti in odgovornosti izvoljenih poslancev, predvsem pa realizacija zahteve o 

minimumu javnih informacij o kandidatih za poslance. Dogovorjeno je bilo, da naša 

predstavnika na ta vprašanja na sestanku opozorila, če bo priložnost. 

Sestanka se bosta udeležila dr. Ciril Ribičič in mag. Emil Milan Pintar. 



   Ad 2) OMIZJE na RTV-Maribor 

V razpravi je bilo poudarjeno, da je Vladu Pogorevčniku (in TV MB) uspelo zbrati izredno 

omizje za razpravo, v kateri bodo sodelovali: Predsednica DZ Urška Zupančič Klakočar, 

predsednik DVK Igor Zorčič, predsednik SLS Marko Balažic, Ciril Ribičič in Emil Milan 

Pintar. Tudi zato bo razprava verjetno bolj odmevna in pomembna. Naša stališča glede 

posameznih vprašanj so načeloma jasna, zato priprava nekakšne »platforme« ni potrebna, 

na vrhunsko vodenje razprave pa tudi lahko računamo. Vse priznanje organizatorju 

Pogorevčniku in TV-MB. 

   Ad 3) Razno 

3.1. Pintar je prisotne obvestil, da je PSCN na svoji seji v petek, 29. 3. 2024 sprejel svoje 7. 

Poročilo vladi o poteku projekta 2TDk. Poročilo je obsežno in kritično, predstavniki PSCN 

pa bodo določene poudarke in opozorila predstavili medijem na tiskovni konferenci v petek, 

12. 4. 2024. 

Dogovorjeno je bilo, da se poročilo posreduje vsem članom z vabilom za naslednjo sejo ter 

objavi na naši spletni strani, na naši naslednji seji pa razpravo o njem in možnem ukrepanju 

uvrsti na dnevni red. 

Zapisnik pripravil Emil Milan Pintar 


